
  
 
 

Zápis z jednání Komise pro program screeningu 

karcinomu děložního hrdla konaného 6. 5. 2025 

v místnosti 223k budovy MZD 
 

Účastníci 

jednání: 

MUDr. Vladimír Dvořák, Ph.D.; RNDr. Ondřej Májek, Ph.D.; MUDr. Aleš 

Skřivánek, Ph.D.; MUDr. Radovan Turyna, Ph.D.; MUDr. Tomáš Malík; 

MUDr. Aleš Kotouš; MUDr. Markéta Trnková; Mgr. Eva Šindlářová 

(v zastoupení Mgr. Blanky Kavkové); PhDr. Karel Hejduk 

vzdáleně prostřednictvím MS Teams: MUDr. Iveta Matějovská, CSc.; 

MUDr. Vilma Pavlíková; prof. MUDr. Jaroslava Dušková, DrSc., F.I.A.C.; 

MUDr. Zuzana Elbertová 

Hosté: Mgr. Nora Veselá (v zastoupení MUDr. Barbory Mackové, MHA); 

Mgr. Ondřej Ngo, Ph.D., Mgr. Kateřina Hejcmanová; Mgr. Tereza Dianová; 

Ing. Tomáš Vyskot 

Omluvení: prof. RNDr. Ladislav Dušek, Ph.D.; MUDr. Petr Šubrt; Mgr. Blanka Kavková; 

MUDr. Barbora Macková, MHA 

 

Zapsala: Ing. Veronika Rybenská 

Příští setkání: termín dalšího jednání Komise bude stanoven dodatečně, předběžně podzim 2025. 

 

TÉMATA A ÚKOLY Z JEDNÁNÍ 

 

1. Úvodní slovo 

Předseda Komise, MUDr. Vladimír Dvořák, Ph.D., uvítal ve spolupráci s PhDr. Karlem Hejdukem 

přítomné členy a společně prezentovali program jednání. 

 

2. Základní indikátory na úrovni screeningových laboratoří 

Hlavní body diskuse: 

• Ze strany ÚZIS ČR byla Komisi přestavena analýza týkající se podílu žen s abnormálním 

výsledkem screeningové cytologie. Současně byl přednesen návrh dalšího postupu, 

zahrnující možné oslovení cytologických laboratoří s výrazně vyššími/nižšími hodnotami 

podílu abnormálních výsledků s výzvou k objasnění výsledné hodnoty daného indikátoru, 

či založení odborné skupiny pro definování a nastavení sady indikátorů kvality, sloužící 

k hodnocení cervikálního screeningu na úrovni cytologických laboratoří. 



  
 
 
Usnesení: 

• Komise se shodla na vhodnosti založení pracovní skupiny a provádění auditu laboratoří.  

Úkol: 

• Vytvoření pracovní skupiny pro kontrolu cytologický laboratoří, následné informování 

Komise – SČP ČLS JEP, SKC ČLS JEP ve spolupráci s ÚZIS ČR. 

 

3. Hlášení nálezů cervikálních neoplázií po konizacích laboratořemi 

patologie 

Hlavní body diskuse: 

• Zástupce ÚZIS ČR představil provedenou analýzu týkající se auditu vykazování výsledků 

konizací v datech Národního onkologického registru (dále jen „NOR“). Dle této analýzy se 

počet a podíl žen s provedenou konizací, které mají následně záznam v NOR v čase 

zvyšuje a v r. 2023 dosahoval 42,3 %. Dále byl představen podíl nahlášených konizací 

patologických pracovišť do NOR v r. 2024. 

• Byla vedena diskuze nad zlepšením hlášení konizací patologickými laboratořemi, přičemž 

MUDr. Elbertová uvedla, že za VZP nejsou nakloněni k zavedení nového zdravotního 

výkonů a spíše se přiklání k úpravě popisu stávajícího SZV výkonu č. 87613 - TECHNICKO 

ADMINISTRATIVNÍ KOMPONENTA BIOPSIE (STANDARD. PREPARÁTŮ Z 1-2 BLOKŮ), 

kde by byla platba podmíněna. Stejný názor vyjádřila MUDr. Pavlíková. 

Usnesení: 

• Komise se shodla na vhodnosti přednesení podnětu Pracovní skupině k seznamu 

zdravotních výkonů s bodovými hodnotami, týkající se úpravy stávajících výkonů 

o povinnost hlášení výsledků konizací laboratořemi patologie a následné diskuze 

o bodovém ohodnocení daného zdravotního výkonu. 

• Dále se Komise usnesla na vhodnosti informování laboratoří patologie o důležitosti hlášení 

výsledků konizací formou dopisu. 

Úkoly: 

• Uvedení problematiky o úpravě zdravotních výkonů na výboru Společnosti českých 

patologů ČLS JEP – MUDr. Markéta Trnková. 

• Příprava a odeslání dopisu laboratořím patologie do konce června 2025 – ÚZIS ČR, MZD, 

předseda Komise.  

 

4. Návrh Onkogynekologické sekce ČGPS ČLS JEP na změny ve 

screeningu karcinomu děložního hrdla 

Hlavní body diskuse: 

• MUDr. Dvořák přednesl návrh Onkogynekologické sekce ČGPS ČLS JEP týkající se 

možných změn screeningu karcinomu děložního hrdla a vyjádřil se k jednotlivým bodům 

tohoto návrhu. Uvedl, že zásadním bodem primární prevence je proočkování fungující 

kohorty, vakcinace je dlouhodobě ČGPS ČLS JEP podporována, včetně zařazení HPV 

vakcinace hrazené kohorty do povinného očkovacího kalendáře. U catch up vakcinace je 



  
 
 

předpokládán problém s finančními možnostmi systému. S prodloužením screeningového 

intervalu se dá předpokládat pokles účasti žen ve screeningu. HPV samotestování v 

cervikálním screeningu by bylo problematické, ovšem plánovaný sdílený zdravotní záznam 

by případně mohl vyřešit problematiku sdílení výsledku testu s praktickým lékařem. 

• MUDr. Trnková se k bodům také vyjádřila s tím, že cervikální screening dlouhodobě funguje 

a měly by se hledat aktivity, kterými by mohl být tento screening vylepšen. Změna 

screeningového testu či intervalu je t.č. kontraproduktivní. 

• MUDr. Elbertová uvedla, že pokud by mělo dojít ke zvážení navrhovaných změn, bylo by 

nutné provést ekonomickou analýzu ze strany ÚZIS ČR a dopady na zvýšení efektivity 

screeningu. 

• ÚZIS ČR připravuje matematický model pro posouzení přínosů a nákladů různých strategií. 

Dle dosavadních předběžných výsledků lze předpokládat omezený dopad na incidenci 

a mortalitu při zařazení HPV testu ve věku 65 let do stávajícího screeningu, konkrétní dopad 

jednotlivých strategií bude upřesněn. 

Úkoly: 

• Odborné společnosti dodají stanoviska k návrhům ze strany Onkogynekologické sekce 

ČGPS ČLS JEP týkajícím se screeningu karcinomu děložního hrdla – ČGPS ČLS JEP, 

SČP ČLS JEP, SKC ČLS JEP. 

• Zahájení vyhodnocování návrhů v rámci HTA hodnocení – ÚZIS ČR. 

 

5. Reporting pro gynekology 

Hlavní body diskuse: 

• Byla představena plánovaná rozesílka reportů pro gynekologická pracoviště. Report je 

rozdělen do 3 částí, které se týkají podílu žen s abnormálním výsledkem screeningové 

cytologie, podílu žen s provedenou expertní kolposkopií, podílu žen ve věku 35 a 45 let, 

kterým byl proveden hr-HPV test, podílu žen s provedenou screeningovou mamografií 

a s provedeným screeningem kolorektálního karcinomu. 

Usnesení: 

• Report bude následně gynekologickým pracovištím zasílán pravidelně každý rok. 

Úkol: 

• Odeslání reportingu prostřednictvím datové schránky gynekologickým pracovištím v květnu 

2025 – ÚZIS ČR. 

 

6. Analýza gynekologických pracovišť s méně než 20 vykázanými 

výkony 63050 

Hlavní body diskuse: 

• ÚZIS ČR představil analýzu počtu žen s provedenou preventivní prohlídkou u gynekologa 

v r. 2023 dle IČZ poskytovatele. Z analýzy vyplynulo, že u 94 poskytovatelů (6,4 %) byl 

zaznamenán počet žen s preventivní prohlídkou u gynekologa nižší než 100. 

 



  
 
 
Usnesení: 

• MUDr. Dvořák uvedl, že by bylo vhodné se zaměřit na výše uvedených 6,4 % poskytovatelů 

a zjistit, o jaká pracoviště se jedná. 

Úkol: 

• Vypracování analýzy poskytovatelů s počtem provedených preventivních prohlídek menším 

než 100 – ÚZIS ČR. 

 

7. Plnění podmínek screeningových pracovišť za rok 2023, odebrání 

statutu 

Hlavní body diskuse: 

• Komisi byla představena pracoviště neplnící základní podmínku screeningových pracovišť, 

konkrétně počet provedených vyšetření za r. 2023. Zástupkyně MZD uvedla, že těmto 

pracovištím bude statut screeningového pracoviště odebrán. 

Úkol: 

• Odeslání rozhodnutí o odebrání statutu screeningového pracoviště těmto pracovištím – 

MZD. 

 

8. Fúze laboratoří 

Hlavní body diskuse: 

• Komisi byla představena pracoviště cervikálního screeningu, u kterých došlo k fúzi 

sloučením s jiným pracovištěm cervikálního screeningu. Zástupkyně MZD uvedla, že 

některá pracoviště pouze informovala MZD, že došlo k fúzi. 

• MUDr. Dvořák uvedl, že v případě, kdy obě fúzující pracoviště plní podmínky pro 

vykonávání cervikálního screeningu a změní se pouze vlastník, je fúze v pořádku. 

Vzhledem k tomu, že je však statut screeningového pracoviště udělován na základě 

vyhlášené Výzvy k podání žádosti o udělení statutu pracoviště pro cervikální screening, je 

z právního hlediska žádoucí, aby byla před fúzí vyhlášena Výzva. 

Usnesení: 

• Komise se usnesla na tom, že pracoviště, u kterého má proběhnout fúze, o tomto faktu 

v předstihu informuje MZD a následně bude ze strany MZD pro tato pracoviště vyhlášena 

Výzva k podání žádosti o udělení statutu pracoviště pro cervikální screening. 

 

9. Aktuální informace pro dílčí aktivity 

Hlavní body diskuse: 

• Komisi byly představeny plánované reporty po poskytovatelích v r. 2025. 

• Komise byla informována o zveřejnění nových otevřených datových sad týkajících se 

cervikálního screeningu, které byly publikovány ze strany NSC ÚZIS ČR na webových 

stránkách NZIP. 



  
 
 

• Komisi byl shrnut aktuální stav týkající se datového zázemí cervikálního screeningu 

a plánované zavedení sdíleného zdravotního záznamu pro preventivní a screeningová 

vyšetření. 

• Komise byla informována o probíhajícím rebrandingu loga screeningového programu 

a grafické úpravě stávajících webových stránek. 

 

10. Různé 

V tomto bodě nebyly ze strany Komise návrhy pro doplnění programu. 

 

11. Diskuze, shrnutí, a příští termín Komise 

Hlavní body jednání byly shrnuty a termín dalšího jednání Komise bude stanoven dodatečně, 

předběžně podzim 2025. 

Přílohy: 

1. Prezentace z jednání Komise. 

 

Pozn. 1: Pokud úkol nemá uveden termín, bude probrán na dalším jednání. 

Pozn. 2: Přílohy nejsou veřejnou součástí zápisu 


